
 
 

PLE ORDINARI 21/11/2019 
 
1) Lectura i aprovació, si escau, de l’acta de la sessió anterior que va tenir lloc el dia 
19 de setembre de 2019. 
 
Sentit del vot: A favor 
 
2) Lectura i aprovació, si escau, de l’acta de la sessió anterior que va tenir lloc el dia 
14 d’octubre de 2019. 
 
Sentit del vot: A favor 
 
3) Lectura i aprovació, si escau, de l’acta de la sessió anterior que va tenir lloc el dia 
21 d’octubre de 2019. 
 
Sentit del vot: A favor 
 
4) Dació de compte dels decrets de la Presidència del núm. 1186 al núm. 1532 de 
2019 
 
 
2019-0001485 
 
Atès que el decret no explica el motiu pel qual es va presentar un contenciós administratiu a 
l’Ajuntament per l’adjudicació de contracte d’obres dels dos camps de gespa artificial, 
agrairíem una breu exposició de la problemàtica. 
 
5) DONAR COMPTE DE L'APROVACIÓ DE LES LÍNIES FONAMENTALS DEL 
PRESSUPOST 2020 
 
En aquest cas no és gaire transcendent, però de cara al futur agrairíem que certs temes es 
comentin anticipadament a la Junta de Portaveus. La meva percepció personal era que en 
aquest Ple no s’hi inclouria informació rellevant, i ens hem trobat amb les línies fonamentals 
del pressupost, la liquidació del pressupost 2018 i el càlcul de cost efectiu dels serveis de 
2018. 
 
Tenint en compte que són les línies fonamentals i no és res definitiu, voldríem preguntar per: 
 
Ingressos - Capítol 2 
 



 
 

Els 85.000€ que hi consten són els mateixos que al pressupost de l’any 2019, tot i que a la 
previsió de la liquidació de 2019 s’estima a 70.000€. Per què s’ha mantingut la xifra de 
85.000€? 
 
Ingressos - Capítol 5 
 
Augment d’uns 20.000€ dels ingressos patrimonials respecte el pressupost de l’any 2019. A 
què es degut? 
 
Ingressos - Capítol 9 
 
Augment d’uns 300.000€ dels ingressos financers  respecte el pressupost de l’any 2019. 
Entenem que està relacionat amb un augment de les inversions: quines inversions estan 
previstes o es voldrien intentar executar per l’any vinent? 
 
 
6) DONAR COMPTE DE L'APROVACIÓ DE LA LIQUIDACIÓ DEL PRESSUPOST 
DE L'EXERCICI 2018 
 
Res a comentar 
 
7) DONAR COMPTE DE L'APROVACIÓ DEL COST EFECTIU DE SERVEIS DE 
L'ANY 2018 
 
Voldríem saber si ens poden explicar l’augment del cost efectiu dels serveis de 2018 
respecte 2017 de les següents àrees. Les despeses de personal es mantenen i la majoria 
de l’augment ve degut per les “despeses corrents de béns i serveis”: 
 

- Enllumenat públic (197.000€ de 2017 a 222.000€ de 2018)  
- Abastament domiciliari d’aigua potable (352.000€ de 2017 a 496.000€ de 2018)  

 
8) DONAR COMPTE DE LA REMISSIÓ DE L'EXECUCIÓ TRIMESTRAL DEL 
PRESSUPOST DE LES ENTITATS LOCALS DEL 3R TRIMESTRE DE 2019, AL 
MINISTERI D'HISENDA 
 
Res a comentar 
 
9) DONAR COMPTE DEL COMPLIMENT DEL PERÍODE MIG DE PAGAMENT A 
PROVEÏDORS I DE MOROSITAT DEL 3R TRIMESTRE DE 2019, AL MINISTERI 
D'HISENDA 
 
Res a comentar 



 
 

 
10) DONAR COMPTE DEL SEGUIMENT DEL PLA D'AJUST DEL 3R TRIMESTRE 
DE 2019 
 
Res a comentar 
 
11) Moció presentada pel grup municipal de la CUP per la millora del torn de precs i 
preguntes al Ple de l'Ajuntament 
 
Per què presentem aquesta moció? 
 
Durant la legislatura passada els càrrecs electes de la CUP van presentar moltes qüestions i               
demandes a l’equip de govern fent ús del torn de precs i preguntes.  
 
Inicialment, la CUP va optar per fer preguntes amb un enunciat més general. Ara bé, a                
mesura que la nostra formació va detectar que l’equip de govern aprofitava aquest fet per               
donar respostes poc concretes o amb poca relació amb la pregunta formulada, els regidors              
van optar per realitzar amb més detall els precs i preguntes. 
 
Malgrat tot, considerem que aquest canvi no va ser suficient. Si bé algunes preguntes              
formulades van ser respostes amb força detall, d’altres seguien la mateixa pauta: respostes             
amb inconcrecions o poca relació amb la qüestió formulada. 
 
Va ser llavors quan els regidors, mitjançant el torn de precs i preguntes, van sol·licitar al                
president del Ple de la legislatura 2015-2019 que modifiqués l’ordre d’intervenció del torn de              
precs i preguntes.  
 
Ordre habitual del torn de precs i preguntes: 
 

1. El grup municipal formula el prec i/o pregunta a la sessió ordinària del Ple. 
2. A la següent sessió ordinària del Ple, dos mesos després, l’equip de govern dóna              

resposta al prec i/o pregunta formulat. Aquesta resposta sempre es produeix després            
del torn de precs i preguntes del present Ple, fet que impossiblita reformular la              
pregunta si la resposta no s’adequa o manca certa informació. En aquest cas els              
grups municipals no poden reformular la pregunta al mateix Ple i s’han d’esperar al              
següent. 

3. El grup municipal tornar a formular el prec i/o pregunta (amb més concreció) a la               
següent sessió ordinària, quatre mesos després de la primera sessió. 

4. A la següent sessió ordinària del Ple, sis mesos després de la primera sessió, l’equip               
de govern dóna resposta al prec i/o pregunta reformulat. 

 
 



 
 

Proposta de modificació del torn de precs i preguntes:  
 

1. El grup municipal formula el prec i/o pregunta a la sessió ordinària del Ple 
2. A al següent sessió ordinària del Ple, dos mesos després, l’equip de govern dóna              

resposta al prec i/o pregunta formulat en la darrera sessió ordinària. En la mateixa              
sessió, el grup municipal que ha formulat el prec i/o pregunta, torna a formular-la              
amb més concreció. 

3. A la següent sessió ordinària del Ple, quatre mesos després de la primera sessió              
ordinària, l’equip de govern dóna resposta al prec i/o pregunta formulat (amb més             
concreció). 

 
Així doncs, a l’inici d’aquesta legislatura el grup de la CUP va tornar a formular la mateixa                 
petició a l’actual president del Ple, el Sr. Sergi Pedret. Vist que en ple ordinari del mes de                  
setembre el torn de precs i preguntes va seguir l’ordre habitual, hem decidit presentar              
aquesta moció que no fa altra cosa que reiterar la nostra demanda amb la diferència que                
tots els grups municipals del Ple hagin de posicionar-se al respecte d’aquesta qüestió. 
 
A banda de tot l’articulat legal que consta a l’exposició de motius, cal recordar que               
l’Ajuntament de Riudoms no disposa d’un Reglament Orgànic Municipal, instrument que           
podria regular aquesta qüestió, entre moltes altres, en relació a la governabilitat i el              
funcionament intern de l’Ajuntament. De fet, en els darrers plens de la legislatura anterior,              
membres de l’anterior equip de govern van manifestar que existia una proposta de ROM              
molt avançada. En aquest cas, els regidors de la CUP vam demanar poder compartir i               
treballar aquesta proposta, tot i que sembla que aquesta petició tampoc ha estat escoltada. 
 
Quina importància té el torn de precs i preguntes? 
 
Alguns ciutadans poden pensar que aquesta discussió no té més transcendència que una             
qüestió tècnica dels grups municipals. És per això que volem recalcar que el debat              
d’aquesta moció té afectació directa amb la tasca de control que realitzen els grups de               
l’oposició, però sobretot amb la transparència de l’Ajuntament de Riudoms vers els            
ciutadans. 
 
Una part important dels precs i les preguntes que es formulen al Ple no tenen un altre lloc i/o                   
espai on formular-se de forma oberta. De fet, el Ple de l’Ajuntament és l’únic òrgan amb                
representació plural que és totalment obert als ciutadans i on ells mateixos poden ser              
coneixedors de l’actualitat del municipi. 
 
És per això que considerem de vital importància millorar el torn de precs i preguntes. En                
aquest torn es tracten qüestions sobre l’actualitat del municipi, qüestions que potser no han              
estat prou informades per part de l’Ajuntament o que senzillament necessiten un            
aprofundiment per tal d’informar millor als regidors del plenari i als ciutadans. 



 
 

 
Finalment, tenint en compte les circumstàncies, volem recordar que la CUP també va portar              
a votació una moció per tal que els ciutadans de Riudoms poguessin fer preguntes al Ple,                
moció que va ser rebutjada per l’anterior equip de govern del PDeCAT i que no descartem                
tornar a portar a votació en els propers mesos ara que hi ha una nova configuració del                 
plenari de l’Ajuntament. 
 
Per tot això, i tenint en compte que és un gest de voluntat política que recau sobre la                  
presidència del Ple, que l’únic acord d’aquesta moció es pot aplicar des d’ara mateix i que                
no té cap altra afectació en el desenvolupament del Ple, no entendríem que algú s’hi               
posicionés en contra. 
 
12) Moció presentada pel grup municipal de la CUP en rebuig a la violència policial i 
la repressió 
 
En primer lloc, exposar que, sortosament, la dada de persones empresonades           
preventivament que consta al redactat de la moció ha disminuït en els darrers dies. Així               
doncs, el primer que voldríem fer és enviar tot el nostre suport a les persones represaliades                
i a les seves famílies, especialment a aquelles persones que encara són injustament             
empresonades. 
 
Tal i com era previsible, aquest país va respondre de forma contundent i massiva a la                
sentència judicial injusta als líders polítics i socials del procés d’autodeterminació. La            
resposta popular ha posat de nou en evidència a través de la resposta de l’Estat que l’únic                 
projecte que té aquest per al Principat és la repressió. A més a més, s’ha evidenciat (de                 
nou) la inacció i la incapacitat del govern autonòmic. 
 
Les imatges de les actuacions policials que s’han pogut veure a través de la televisió o de                 
les xarxes socials són gravíssimes: detencions arbitràries, càrregues indiscriminades, ús de           
bales de goma, expressament prohibides pel Parlament de Catalunya (i que han augmentat             
el nombre de persones que han perdut la visió d’un ull), atropellaments de manifestants,              
connivència amb l’extrema dreta, etc. 
 
Al Riudoms, aquesta repressió ens ha tocat de ben aprop: 1 persona, que és membre de la                 
nostra Assemblea Local, va ser detinguda el dimarts dia 15 d’octubre a Tarragona. I mínim 2                
veïns més -i diem mínim perquè són dels que tenim constància- van ser ferides per pilotes                
de goma i bales de foam a Barcelona. 
 
La CUP creiem que l’única manera de no normalitzar aquesta situació excepcional és seguir              
als carrers, massiva i pacíficament. 
 



 
 

Per totes les raons exposades, el grup municipal de la CUP Riudoms proposem al Ple de                
l’Ajuntament de Riudoms l’adopció dels següents acords: 

1. PRIMER.- Instar el President de la Generalitat a fer efectiva la destitució del             
Conseller Miquel Buch per la seva incapacitat de tenir un control efectiu sobre els              
Mossos d’Esquadra. 
 
Precisament pel que hem explicat anteriorment, no podem avalar el responsable           
polític d’aquest operatiu policial. Sabem que la dissolució del Sr. Buch no soluciona             
el problema d’arrel, però és evident que no ha estat a l’alçada de la situació. 

 
2. SEGON.- Instar la Generalitat de Catalunya a fer prevaldre la prohibició d’ús de             

bales de goma en tots els dispositius policials que es duguin a terme al Principat. 
 
No entenem com s’ha permès que la Policia Nacional disparés bales de goma quan              
precisament els Mossos d’Esquadra van deixar d’utilitzar-ne arran del cas d’Ester           
Quintana. Una vegada més, el responsable polític de tot plegat és el Sr. Buch. 
 

3. TERCER.- Instar la Generalitat de Catalunya a fer efectiva la dissolució l’Àrea de             
Brigada Mòbil dels Mossos d’Esquadra. 
 
L’Esquerra Independentista fa molts anys que venim denunciant les pràctiques          
abusives, i fins hi tot il·legals, en les actuacions de la BRIMO. És per això que                
demanem la dissolució d’aquesta àrea per tal de construir un model de policia             
democràtica. L’existència de la BRIMO, tal i com la concebem ara, no és propi del               
país que volem construir. 
 

4. QUART.- Que l’Ajuntament de Riudoms exigeixi la retirada del Principat dels cossos            
de seguretat de l’Estat (Policia Nacional i Guàrdia Civil). 
 
Vivim en un país ocupat, amb presència policial de forma injustificada. Una ocupació             
que té absoluta connivència del govern efectiu, ja que tal i com hem vist, a través del                 
Departament d’Interior s’ha coordinat l’operatiu policial de les darreres setmanes          
conjuntament amb la Policia Nacional i la Guàrdia Civil. 
 

5. CINQUÈ.- Que l’Ajuntament de Riudoms exigeixi la posada en llibertat de tots els             
represaliats empresonats injustament per les mobilitzacions dels últims dies. 

 
I aprofitem per recordar que la repressió no és només per part del govern espanyol,               
en alguns casos la Generalitat està exercint d’acusació particular, fet que           
considerem especialment greu ateses les expressions retòriques d’alguns membres         
de les forces independentistes del govern efectiu. 



 
 

 
6. SISÈ.- Comunicar aquests acords als grups polítics i a la mesa del Parlament de              

Catalunya, al President de la Generalitat i al Conseller d'Interior de la Generalitat. 


